Особливості вимови приголосних.
· Шиплячі приголосні «ж, ч, щ» в українському мовленні не пом’якшуються: 

· Щедрий дощик площу полоще.

· Трошки пом’якшуються шиплячі приголосні перед «і» та при подвоєнні: 

· жінка, щітка, клоччя, ніччю.

· Дзвінкі приголосні в кінці слова і кінці складу перед глухими приголосними не наголошуються: біб, дід, зуб, мороз, сніг.

· Глухі приголосні перед дзвінкими в середині слова вимовляються дзвінко:боро(д)ьба, во (г)зал.

· Приголосні «д, т, з, с, н, л, ц, зд» перед м’якими приголосними пом’якшуються: пі(сь)ня, сього(дь)ні.

· Префікс «з» як і прийменник «з» перед глухими приголосними переходить в «с»: (с)цідити, вийшла (с) хати.

· Звук «в» в кінці слова наближається до «у»: Київ, Львів, сказав, прийшов. 

· На початку слова перед приголосним звуком звук «в» наближається до «у»:вранці, вчора, взимку, втома, втекти, второпати.

· Закінчення дієслова на «шся» вимовляється «сьсья»: дивишся – диви(сьсь)я, лаєшся – лає(сьсь)я.

· Закінчення дієслова на «ться» вимовляється «тьцья»: робиться – роби(тьць)я, вариться – вари(тьць)я.

· Сполучення двох приголосних «зж»вимовляється як подвійний «жж»: безжалісний – бе(ж)жалісний, безжурний – бе(ж)журний.

· Сполучення «зч» вимовляється як «жч»: безчестя – бе(ж)честя.

· Сполучення «сш» вимовляється як подвійна «шш»: принісши – прині(ш)ши.

· Сполучення «шц» вимовляється «шсьц»: в пляшці – в пляш(сь)ці

Як допомагають приголосні при співі
Формування приголосних, на відміну від голосних, пов’язано з виникненням перешкоди на шляху струму повітря в мовному такті. Приголосні поділяються на дзвінкі, сонорні й глухі, в залежності від ступеня участі голосу в їх утворенні.
Виходячи з функції голосового апарату, на 2-е місце після голосних треба поставити сонорні звуки «м, л, н, р».Вони отримали таку назву, тому що можуть мати протяжність, нерідко стоять нарівні з голосними. Цими звуками домагаються високої співочої позиції та різноманітності тембрової окраски. Голосні в поєднанні з сонорними звуками легше округлюються,пом’якшують роботу гортані, позиційно наближують звук.
Приголосний «л» активізує кінчик язика.
Активізує роботу губ приголосний «м».

«Р» завжди вимагає чіткої, підкресленої вимови. 
Приголосні «м», «н» в складах «мі-ме-ма-мо-му»// «ні не на но ну» сприяють кращому резонуванню, виробленню високої співацької позиції.
Дзвінкі приголосні – «б, г, в, ж, з, д». Вони утворюються за участю голосових складок і ротових шумів. Дзвінкими приголосними, як і сонорними, домагаються високої співочої позиції та різноманітності тембрової окраски. На склади «зі» досягають близькості, легкості, прозорості звучання.
Глухі«п, к, ф, с, т»утворюються без участі голосу й складаються з самих шумів. Їм властивий вибуховий характер, але на глухих приголосних гортань не функціонує, легко уникнути форсованого звучання при вокалізації голосних з попередніми глухими приголосними. 
«К, г» допомагають виробити прикритий зібраний звук і чистоту інтонування. На початковому етапі використання цих приголосних служить виробленню чіткості ритмічного малюнка й створює умови, коли голосні набувають більш об’ємного звучання («ку»). 

На глухих приголосних функція гортані вимкнена. Тому при скутості м’язів гортані треба використовувати поєднання складів «по», «ку», «та» і т. п.

Вважається, що«п» добре округлює голосну «а».
Шиплячі «х, ц, ч, ш, щ» складаються з самих шумів. 
Глуху «ф» добре використовувати у вправах на дихання без звуку.
У вокальних вправах найчастіше використовуються дзвінкі приголосні, оскільки на цих звуках активніше працюють голосові складки і вони мають висоту звучання.
Губні приголосні (б, м, п) добре активізують губи, а язиково-губні (ж, в, ф) — ще й язик.
Вимова приголосних «м, н»пов'язана із значним тиском струменя повітря. Тому ці приголосні можуть використовуватися для активізації дихальноїфункції.
Приголосні б, д, р, які утворюються при значному опорі артикуляційних органів струменю повітря, корисні не тільки для стимуляції роботи дихання, але й голосових складок.
\

Правильна вимова приголосних звуків при співі
· Під час співу порушується граматичний поділ слів на склади. Всередині фрази приголосні переносяться на наступну звучну голосну.
· Приголосні у співі (за рідким виключенням) вимовляються коротко, в порівнянні з голосними. Особливо шиплячі і свистячі«с, ш», які добре вловлюються вухом, тому їх треба скорочувати, інакше під час співу буде створюватись враження шуму, свисту.

Для з’єднання і роз’єднання приголосних існує правило: якщо одне слово закінчується, а інше починається однаковими, або приблизно однаковими приголосними звуками (д-т; б-п; в-ф), то в повільному темпі їх потрібно підкреслено розділяти, а в швидкому темпі, коли такі звуки припадають на дрібні тривалості, їх потрібно підкреслено з’єднувати.
Необхідно стежити за точною і своєчасною вимовою приголосних в кінці фраз: мріють, цвіт. 
Якщо стоять поряд дві однакові приголосні, то їх треба проспівати активно, окремо, не з’єднуючи. Наприклад: «В нас свято». 

Слово, що закінчується на «й», вимовляється чітко, але тягнеться не звук «й», а голосна, що йому передує («Кра-й», «га-й»).

Якщо дві-три приголосні поруч,то більш активно промовляється остання приголосна.

 Якщо дві приголосні збігаються, коли одна є закінченням попереднього слова, а наступне слово починається, то ці приголосні не розділяються при співі. Лише тоді, коли це потрібно у фразі.

Добиватись зубної вимови звуків ж д в сполученні з н: на-днами, неося-жна.
Порада:
Необхідно проговорювати слова з приголосними пошепки. Видно одразу дикційні недоліки. 
